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سال اول جنوب

فرماندار شهرستان کازرون در مصاحبه با هفته نامه طلوع جنوب:

در حال حاضر تمام پروژه های ما به پیمانکاران بدهی دارند
     مطمئناً اگر طرح آبخیزداری چشمه ی ساسان اجرا شود و مردم مطمئن شوند که در تأمین آب خود مشکلی نخواهند داشت؛ در تقسیم آب با بوشهری ها دریغ نمی کنند

       این قدر مشکلات شهرستان کازرون زیاد است که کل اعتبارات آن نمی تواند حتی مشکلات یک دهستان را رفع کند

مصاحبه3

به  اخیر و  -حوزه سرمایه گذاری در سال های 
ویژه در دولت یازدهم و دولت فعلی به شدت 
بالای  رده های  از  است،  بوده  تأکید  مورد 
مبنی  حضرتعالی  شخص  و  استاندار  تا  دولت 
بر رفع موانع و تسهیل روند سرمایه گذاری؛ اما 
علی رغم این تلاش ها، فعالیت های انجام شده در 
زمینه جذب سرمایه گذار و معرفی فرصت های 
می رسد  نظر  به  شهرستان  سرمایه گذاری 
مثال در  به عنوان  نبوده است،  مناسب  چندان 
در  که  سرمایه گذاری  فرصت  نمایشگاه های 
و  می شود  برگزار  کشور  سطح  در  سال  طول 
هیچ  شد،  برگزار  شیراز  در  هم  پیش  چندی 
فعالیتی از شهرستان کازرون به چشم نمی خورد 
یا مثلاًً در سایت مرکز خدمات سرمایه گذاری 
برای  استناد  قابل  مراجع  از  یکی  که  استان 
به جز  سرمایه گذاران محسوب می شود، عملًا 
در چند مورد محدود نام شهرستان کازرون در 
دیده  سرمایه گذاری  مختلف  فرصت های  بین 

نمی شود، علت چیست؟
گردشگری  حوزه  در  نیست،  طور  این  واقعاً 
فرصت های  بیشترین  تبدیلی  صنایع  حوزه  و 
سرمایه گذاری در شهرستان کازرون وجود دارد، 
در بحث گیاهان دارویی هم پتانسیل  های خوبی 
متعددی  جلسات  کار خود  ابتدای  از  ما  داریم، 
را در زمینه رفع موانع و تسهیل سرمایه گذاری 
بسیار خوبی  اقدامات عملی  برگزار کرده ایم و 

هم در این زمینه انجام شده است.
- البته همان طور که اشاره شد اقدامات شما در 
زمینه رفع موانع و تسهیل پررنگ و ارزشمند 
و  جذب  روی  ما  سؤال  تأکید  است،  بوده 

معرفی فرصت های سرمایه گذاری است.
ما سرمایه گذاران متعددی را دعوت گرفتیم و با 

آن ها به بحث نشستیم هم در بحث صنایع تبدیلی 
و هم در بحث گیاهان دارویی این اتفاق رخ داده 
است. خیلی از سرمایه گذاران به ویژه در بحث 
بسته بندی  صنایع  در  حدودی  تا  و  سردخانه ها 
و  خوب  خیلی  فعالیت های  و  بوده اند  بومی 
یکی  اگر  که  طوری  به  داشته اند  چشمگیری 
دو سال گذشته را با تمام زمان های قبل از آن 
مقایسه کنید، می بینید که معادل تمام این سال ها 
برای  مقدمه سازی  و  سردخانه  توسعه  بحث  در 
فراوری محصولی مانند خرما و تبدیل کازرون 
به یک قطب تولید، کار شده است. همچنین در 
بحث مزرعه خورشیدی اخیراً صحبت های خیلی 
مگاواتی   650 نیروگاه  احداث  زمینه  در  خوبی 
انجام شده که فرصت بسیار مناسبی برای ایجاد 

اشتغال است.
که  هم  بیشاپور  مجموعه  جهانی  ثبت  بحث 
در  اساسی  بسیار  نقش  می تواند  شده  پیگیری 
جذب گردشگر داشته باشد و یک رخداد بسیار 
می آید.  حساب  به  شهرستان  سطح  در  بزرگ 
در زمینه فراوری محصولات کشاورزی معرفی 
تولید  زمینه  در  مثلًا  خوبی صورت گرفت که 
انجیر  برگزاری جشنواره  با  انجیر، سال گذشته 

قدم های ارزشمندی برداشته شد.
ما پتانسیل بسیار بالایی در زمینه سرمایه گذارانی 
در حال  و  هستند  کازرونی  اصالتاً   که  داریم 
حاضر در جاهای دیگر سرمایه گذاری کرده اند؛ 
بقیه  تا  مسئول  من  از  ما  عملکرد  متأسفانه  اما 
افراد، نوع نگاه و نوع برخورد به گونه ای بوده 
که سرمایه گذار تصمیم گرفته که در جای دیگر 
کارشکنی ها  ماحصل  این  کند،  سرمایه گذاری 
هر  است  ممکن  هر حال  به  است.  بوده 
سرمایه گذاری که انجام می شود، در کنار ده ها 
فایده ای که برای شهرستان دارد، یک مضراتی 
هم داشته باشد، اما نگاه ما باید به مسائل دیگری 
مانند بیکاری جوانان و آسیب های اجتماعی هم 
باشد و ببینیم مضرات کدام یک بیشتر است. در 

این زمینه درد دل زیاد وجود دارد.

اعلام  قبلًا  بوشهر،  به  آب  انتقال  بحث  در   -
کرده بودید که در قبال آبی که به بوشهر داده 
می شود، قول هایی مبنی بر گرفتن امتیازاتی از 
چقدر  حاضر  در حال  شده،  داده  بوشهر  استان 
این قول ها عملی شده و چگونه می توان تضمین 
با مشکل کمبود آب  کرد که خود شهرستان 

مواجه نشود؟
انتقال آب از کازرون به بوشهر حدود 15 تا 20 
سال است که انجام می شده و از طریق سازمان 
آب منطقه ای مجوز حفر چاه هایی داده شده بود 
که انتقال آب، هم از طریق این چاه ها و هم از 
در حال حاضر  انجام می گرفت.  طریق رودخانه 
هیچ عملیات حفر چاهی انجام نمی شود؛ از طرفی 
برخی کشاورزان منطقه کازرون حقابه داشتند و 
الگوی کشت،  مطابق  قرار شد کشاورزانی که 
شده  اعلام  ممنوع  آن ها  کشت  که  را  اقلامی 
نکاشته اند، به ازای هر هکتار 10 میلیون تومان 
در حال  و  کنند  دریافت  بوشهر  استان  سوی  از 
پرداخت  و  شده  پرداخت  مبلغ  این  هم  حاضر 
می شود. همچنین ما تفاهم نامه ای را هم با آن ها 
ساسان  چشمه  فرادست  آبخیزداری  زمینه  در 
امضا کرده ایم که می تواند تضمین کننده دوام و 
بقای این چشمه باشد. من ابتدای هر هفته شخصاً 

هفته  این  را چک می کنم که  دبی آب چشمه 
دبی آب 400 لیتر بر ثانیه بود در حالی که در 
سال قبل همین موقع دبی آب به 50-40 لیتر بر 
ثانیه رسیده بود. اما اگر طرح آبخیزداری مذکور 
اجرا شود، این شرایط پرآبی در بدترین شرایط 
سال نباید کمتر از 800 لیتر بر ثانیه شود. مطمئناً 
مردم  و  شود  اجرا  آبخیزداری  طرح  این  اگر 
مشکلی  خود  آب  تأمین  در  که  شوند  مطمئن 
بوشهری ها  با  آب  تقسیم  در  داشت؛  نخواهند 
دریغ نمی کنند. ما هم در حال پیگیری هستیم که 

این طرح هرچه سریع تر اجرا شود.
- سال هاست بحث اعلام بودجه شهرستان صرفاً 
در قالب آمار و اعداد بیان شده و در بین مردم 
عینیت نداشته است؛ حال که به گفته شما امسال 
افزایش 300 درصدی بودجه را تجربه خواهیم 
کرد و دو سوم سهم اعتبارات 3 درصد نفت و 
گاز هم سه برابر شده، از طرفی می دانیم برای 
ضوابطی  هم  بودجه ها  این  کردن  هزینه  محل 
وجود دارد، چه تمهیدی در زمینه هزینه شدن 
بودجه به طور عادلانه و یک نواخت در سطح 

شهرستان اندیشیده شده است؟
اختیار  در  که  اعتباراتی  می دانید  که  همانطور 
از  بخشی  است،  شهرستان  برنامه ریزی  کمیته 
استانی در  استانی است و خود دستگاه های  آن 
کمیته برنامه ریزی استان روی اعتبارات براساس 

پیشنهادهای دریافتی و مصالحی که خود لحاظ 
می دهند  انجام  را  اعتبارات  تقسیم  می کنند، 
ابلاغ  دستگاه ها  به  فقط  شهرستان  در  اینجا  و 
می شود و تنها اختیار شهرستان در این بودجه ها 
جابه جایی در حد 10 درصد آن هم بین فصول 
است. اعتبار دیگری که در اختیار داریم اعتبار 
سه درصد نفت و گاز است که امسال افزایش 
چشم گیری در این اعتبار داشته ایم، البته با توجه 
هم  شهرستان  دهستان های  از  تا  دو  اینکه  به 
امسال محروم اعلام شده و این اعلام در زمانی 
شده  توزیع  عملًا  اعتبارات  که  گرفت  صورت 
محترم  رییس  تاجگردون  آقای  با  هم  باز  بود، 
سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان مکاتبه و 
صحبت کرده ایم و وی هم قول جبران کمبود 
بودجه تخصیصی را به ما داده اند. البته این بخش 
از بودجه مخصوص مناطق محروم با یک سری 

مثال  عنوان  به  محدودیت هاست،  و  الزامات 
باید درصدی مشخص از آن به بحث راه سازی 
برای  درصدی  یا  یابد  اختصاص  روستایی 
مدیریت بحران؛ به هر حال این الزامات وجود 

دارد و مطابق قانون باید اجرا شود.
بخش   5 شهرستان،  بخش   6 از  حاضر  حال  در 
محروم است و این بودجه صرفاً می تواند در این 
مناطق هزینه شود؛ اما یکی از تلاش هایی که در 
حال حاضر دارد اتفاق می افتد و شاید خبر خوشی 
هم برای مردم کازرون باشد این است که پیرو 
همراه  به  مجلس  نماینده  قبل  هفته  چند  بازدید 
عضو کمیسیون انرژی مجلس و رایزنی هایی که 
میدان  پروژه  اگر  داد،  خواهیم  انجام  آینده  در 
نفتی خشت و کنارتخته تسریع شود و به تأیید 
که  خوبی  بسیار  اشتغال زایی  بر  علاوه  برسد، 
می تواند برای شهرستان داشته باشد، از اعتبارات 
سهم یک سوم سه درصد نفت و گاز که مختص 
به مناطق نفت خیز و گازخیز است هم می توانیم 
اعتبارات  سهم  مسئله  این  که  شویم  بهره مند 
داد.  افزایش خواهد  توجهی  قابل  به طور  را  ما 
ماده  اعتبارات  شهرستان  اعتبارات  دیگر  بخش 
180 طرح توازن و تملک دارایی های سرمایه ای 
تخصیص  متأسفانه  گذشته  سال  در  که  است 
اعتبار از این محل به شهرستان صفر بود، ولی 
مناسبی  مبلغ  با  تخصیص  این  امسال  امیدواریم 

اتفاق رخ دهد  این  اگر  ابلاغ شود که  و  انجام 
سعی خواهیم کرد که در برخی جاها که عدم 
داشته  وجود  دریافتی  بودجه  نابرابری  یا  توازن 
از  قبل  اینکه  کما  کنیم؛  جبران  طریق  این  از 
این هم در بخش هایی که می توانستیم این کار 
شهرداری  برای  مثال  عنوان  به  دادیم،  انجام  را 
مبلغی  نمی توانستیم  اینکه  به  توجه  با  کازرون 
نفت  درصد  سه  اعتبارات  سوم  دو  محل  از  را 
محل  از  کردیم  تلاش  دهیم،  اختصاص  گاز  و 
به  را  عدالت  و  کنیم  جبران  استانی   اعتبارات 

وجود بیاوریم.

عنوان  به  که  ندارد  وجود  امکان  این  آیا   -
کردید،  اشاره  که  استانی  پروژه های  در  مثال 
را  تمهیداتی  ادارات شهرستان  ابتدای سال  در 

اتخاذ کنند تا این نقصان برطرف شود؟
به  توجه  با  اینقدر مشکلات شهرستان کازرون 
وسعت، پراکندگی و تعداد روستاها زیاد است 
که اگر کل اعتبارات شهرستان را در یک سال 
تنها برای یک دهستان بگذاریم، شاید در یکی 
تمام مشکلات آن دهستان  نتوانیم  هم  دو سال 
اجتناب ناپذیر  این یک واقعیت  را رفع کنیم و 
زمان  در  است  ممکن  اینکه  بر  مضاف  است، 
تخصیص، تنها درصدی از اعتباری که ما برای 
بودیم،  گرفته  نظر  در  ارگان  یا  دستگاه  یک 

تخصیص داده شود.
 در حال حاضر تمام پروژه های ما به پیمانکاران 
از  خیلی  مواقع  از  خیلی  همچنین  دارند،  بدهی 
اعتباراتی که ما می گذاریم به جای دیون هزینه 
روستاها  پراکندگی  سطح  به علاوه  می شود. 
گونه ای  به  کازرون  شهرستان  در  بخش ها  و 
تنها  را  جاده  کیلومتر   40 باید  مثلًا  که  است 
برای یک منطقه بکشیم در حالی که در بعضی 
شهرستان ها به خاطر عدم پراکندگی کار بسیار 
یا   40 جاده  یک  احداث  با  مثلًا  است؛  آسان 
و  بخش ها  از  بسیاری  می توان  کیلومتری   50
پراکندگی  همین  داد.  پوشش  را  تابعه  مناطق 
صرف  را  زیادی  هزینه  و  انرژی   زمان، 

می کند.

مطرح  که  همان طور  گردشگری  زمینه  در   -
شد، اخیراً بحث ثبت جهانی مجموعه بیشاپور 
را داشته ایم؛ همچنین می دانیم ثبت روستاهای 

دوسیران و دوان هم در حال پیگیری است. این 
است؛  مؤثر  و  ارزشمند  خود  جای  در  کارها 
تبلیغ و  باز هم ضعف های زیادی در بخش  اما 
معرفی پتانسیل های گردشگری شهرستان و نیز 
مشهود  گردشگری  زیرساخت های  در  ضعف 
است. این ضعف اگر چه در سراسر کشور به 
طور کلی وجود دارد، اما در کازرون شرایط 

بدتر هم هست؛ نظر شما چیست؟
قبول داریم میزان معرفی جاذبه های گردشگری 
کازرون کمی ضعیف است؛ اما امسال به عنوان 
هم  فرهنگی  میراث  اداره کل  با  اولویت  یک 
هماهنگ کرده ایم که آمادگی داریم تا نسبت 
به نصب تابلوهای معرفی جاذبه های گردشگری 
کازرون در جاده های مختلف مواصلاتی منتهی 
باید  مورد  این  در  اقدام کنیم، ولی  به کازرون 
لازم  هماهنگی  فرهنگی  میراث  اداره کل  خود 
را با سازمان مدیریت و برنامه ریزی انجام دهد؛ 
اما ما اعلام کرده ایم که حاضریم اعتبار لازم را 
فراهم کنیم. همچنین حاضریم در زمینه تبلیغات 
در  کازرون  شهرستان  گردشگری  جاذبه های 
گردشگری  و  قطار  ایستگاه های  فرودگاه ها، 
مانند  گردشگری  مجموعه های  سایر  در  و 
 تخت جمشید و پاسارگاد اعتبار لازم را تأمین 

کنیم. 
به علاوه بارها هم اعلام کرده ایم که اگر افرادی 
باشند  گردی  بوم  خانه های  ایجاد  به  علاقمند 
میلیون   100 سقف  تا  تسهیلات  از  می توانند 
که  کنند  استفاده  درصد   4 سود  نرخ  با  تومان 
امیدواریم مردم در این زمینه به میدان بیایند و 

تمایل نشان دهند.

موارد  اما  است؛  خوب  بسیار  موارد  این   -
در  حضور  مانند  دارد  وجود  دیگری  بسیار 
مختلف  نقاط  در  گردشگری  نمایشگاه های 
مختلف  اقلام  تهیه  کشور،  از  خارج  و  کشور 
تبلیغاتی مانند عکس های با کیفیت و سه بعدی، 
تهیه تیزرهای تبلیغاتی و...؛ چرا در این موارد 

کاری انجام نمی شود؟
و  اعتبارات  کمبود  بحث  به  باتوجه 
محدودیت های موجود در زمینه هزینه کرد نیاز 
داریم تا به عنوان مثال از پتانسیل NGO ها در 
این شرط که  به  البته  کنیم،  استفاده  زمینه  این 
به کار سیاسی رو نیاورند. متأسفانه علت اینکه 
همین  نمی نشیند  ثمر  به  NGO ها  فعالیت های 
بنابراین  است.  سیاست  به  آن ها  ورود  مسئله 
به همکاری و مشارکت بخش غیر دولتی  نیاز 
را  افراد علاقمند  ما دست  داریم.  زمینه  این  در 
و  اهداف  اینکه  شرط  به  می فشاریم  گرمی  به 
 فعالیت های آن ها در چارچوب اهداف NGO ها

باشد.
حریم  به  تعرض  بحث  مردم،  دیگر  نگرانی   -
آب شرب است که چندی پیش وعده هایی در 
این باره داده شد، آیا پیگیری های شما در این 
زمینه نتیجه بخش بوده و این قضیه ختم به خیر 

می شود؟
بله، مطمئناً این اتفاق خواهد افتاد و قطعاً در این 

زمینه مشکلی وجود نخواهد داشت. 
شورای  مجموعه  هم  و  مردم  هم  مالک،  هم 
به  اسلامی شهر و شهرداری کمک کرده اند و 
دلیل دغدغه مردم، جابه جایی زمین انجام خواهد 

شد.

- وکلام آخر...
خوشحالیم که در این مدت یک سال و حدود 
یک ماه نگذاشته ایم هیچ پروژه ای در شهرستان 
تعطیل شود؛ البته شاید شتاب برخی از پروژه ها 
نشده  تعطیل  پروژه ای  هیچ  اما  باشد  شده  کم 
است؛ حتی شتاب بسیاری از پروژه ها را بیشتر 

هم کرده ایم.

متأسفانه عملکرد ما از من مسئول 
تا بقیه افراد، نوع نگاه و نوع برخورد 

به گونه ای بوده که سرمایه گذار 
کازرونی تصمیم گرفته که در جای 

دیگر سرمایه گذاری کند، این ماحصل 
کارشکنی ها بوده است

مطمئناً اگر طرح آبخیزداری 
چشمه ی  ساسان اجرا شود و مردم 

مطمئن شوند که در تأمین آب خود 
مشکلی نخواهند داشت؛ در تقسیم آب 

با بوشهری ها دریغ نمی کنند

اینقدر مشکلات شهرستان کازرون 
با توجه به وسعت، پراکندگی و تعداد 

روستاها زیاد است که اگر کل اعتبارات 
شهرستان را در یک سال تنها برای 

یک دهستان بگذاریم، شاید در یکی 
دو سال هم نتوانیم تمام مشکلات آن 

دهستان را رفع کنیم و این یک واقعیت 
اجتناب ناپذیر است

نیاز داریم تا از پتانسیل NGO ها 
در بحث گردشگری استفاده کنیم، 

البته به این شرط که به کار سیاسی رو 
نیاورند. متأسفانه علت اینکه فعالیت های 
NGO ها به ثمر نمی نشیند همین مسئله 

ورود آن ها به سیاست است.

خوشحالیم که در این مدت یک 
سال و حدود یک ماه نگذاشته ایم هیچ 

پروژه ای در شهرستان تعطیل شود

در حال حاضر تمام پروژه های ما به 
پیمانکاران بدهی دارند

گفت و گو: 
وحید جعفری زاده و منوچهر حبیبی 

عکس: داود کشاورز

فایل تصویریقسمت دوم
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